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قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

907000سکه تمام طرح جدید
905000سکه تمام طرح قدیم

456000نیم سکه
246000ربع سکه

166000گرمی
92000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3573دلار
3835یورو
5435پوند

980درهم
1257لیر ترکیه

رئیس اتحادیه مشــاوران 
املاک با انتقاد از اقدام دولت در 
پرداخت تسهیلات به خودرو به 
جای مسکن پیش بینی کرد تا 
پایان امســال قیمت مسکن 

گران نخواهد شد.
حسام عقبایی در نشست  خبری 
سومین نمایشگاه بین المللی املاک 
و مســتغلات در پاسخ به تسنیم، 
افــزود: یکی از عوامــل ناپایداری 
اقتصادی، عدم گــردش مالی در 
کشور است و عمده تولیدکنندگان 
ساختمان در فروش، به دلیل نبود 
مشتری یا بودن مشتری که توانایی 

ندارد دچار رکود شده اند. 
وی در واکنــش به پرســش 
دیگــری مبنــی بــر ایــن کــه 
عبده تبریــزی مشــاور وزیر راه و 
شهرسازی اعلام کرده که »منتظر 
گرانی مســکن نباشید«، تصریح 
کرد: وضع اقتصادی ایران خاص و 
ویژه است و عوامل سیاسی داخلی 
و منطقه ای در آن اثرگذار اســت 

لــذا از آن جا که نمی توانیم خیلی 
از وقایع تاثیرگذار آن را پیش بینی 
کنیم بنابر ایــن درباره وضع بازار 
مسکن در ســال 95 و 96 خیلی 
اظهار نظر نمی کنم و آنرا به بعد از 
تثبیت اوضاع سیاسی کشور یعنی 
پس از انتخابــات مجلس موکول 

می کنم.
وی با اشاره به اعطای تسهیلات 
بــرای خرید خــودرو تاکید کرد: 
در ارائــه تســهیلات بانکی باید 
سیاســت های پولــی و بانکی را 
کنترل دقیق تــری کنیم تا روی 

ریــل اصلی بیایــد. یعنی این که 
برای صنایع مادر مانند مســکن 
اولویت  قائل باشــیم نه این که به 
بخش هایی مانند خودرو تسهیلات 

اختصاص دهیم.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
با تاکید بر این که اگر وام خودرو 
به مسکن اختصاص می یافت شاهد 
رونــق این بخش بودیم و در واقع 
با یک تیر چند نشــان زده بودیم، 
گفت:  افزایش تسهیلات بانکی یکی 
از ابزارهای لازم برای تحریک بازار 

مسکن است.

وی ادامــه داد: بعید می دانم 
دولتی ها، اجازه تداوم رکود را در 
بازار مسکن طی سال آینده بدهند.

وی همچنین با اشــاره به این 
که پیش بینی می کردیم در شش 
ماهه دوم سال شاهد رونق در بازار 
مسکن باشــیم، یادآور شد: اما در 
مهر ماه ســال 94 این اتفاق روی 
نداد و هم در تهران و کشور شاهد 

کاهش حجم معاملات بودیم.
وی با بیان این که در تهران هم 
به لحاظ اجاره و خرید در مهر ماه 
94 شاهد کاهش حجم معاملات 
بودیم، افزود: در شــهر تهران طی 
مهر مــاه 13123 قرارداد خرید و 
فروش ثبت شــد در حالی که در 
شهریور ماه 14726 قرارداد ثبت 

شده بود.
وی با بیــان این که در بخش  
اجاره در شهریور امسال 20129 
قــرارداد و در مهر مــاه 16264 
قرارداد در شــهر تهران امضا شد، 
افزود: در استان تهران نیز 30330 

قرارداد خرید و فروش ثبت شــد، 
این در حالی بود که در شــهریور 
ماه 35845 قرارداد خرید و فروش 

امضا شده بود.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
اظهار کرد: در ســطح کشور نیز 
همیــن وضعیت حاکــم بود و در 
قرارداد  امســال 77453  مهرماه 
خرید و فروش ثبت شد اما در ماه 
پیش از آن یعنی شهریور 88216 

قرارداد ثبت شده بود.
عقبایــی در خصوص وضعیت 
بازار مسکن در نیمه دوم سال نیز 
گفت: در نیمه دوم سال 94 با همین 
آرامش کنونی پاییز و زمستان را 
سپری خواهیم کرد و شاهد افزایش 
با توجه  بــود.  قیمت ها نخواهیم 
به این که ارائه تســهیلات توسط 
بانک ها نتوانسته روی بازار مسکن 
تاثیرگذار باشد، از این رو به مردم 
توصیه می کنیم با استفاده از این 
فرصت سرمایه گذاری های خود را 

انجام دهند.

با وجودی که دولت روحانی 
طی 2 سال اخیر چند بار قیمت 
نان را گران کــرده ولی باز هم 
وزیر جهاد کشــاورزی  معاون 
مشکلات  رفع  حل  راه  بهترین 
عرصه تولید آرد و نان کشــور 
قیمت ها  کامل  آزادســازی  را 

اعلام کرد!
به گــزارش خبرگــزاری مهر، 
علــی قنبری با بیــان اینکه عرصه 
تولید آرد و نان کشور هم به لحاظ 
فرهنگی و هم به لحاظ ســاختاری 
گرفتار مشکلات و چالش های زیادی 
اســت، گفت: برای بیــرون رفتن 
از این مشــکلات، بهتریــن راهکار 
آزادسازی کامل قیمت ها و واگذاری 
کارهای مربوط به این حوزه  به بخش 

خصوصی و خود مردم است.
مدیرعامــل شــرکت بازرگانی 
دولتی ایــران، حجم عملیات مالی 
و اقتصــادی بخش گندم، آرد و نان 
کشور را بالغ بر 50 هزار میلیارد تومان 
اعلام کرد و افزود: متاسفانه در این 
نارسایی هایی  اقتصادی  عرصه مهم 

وجود دارد که علیرغم تمام تلاش ها، 
برنامه ریزی هــا و حمایت های انجام 
شــده، رضایت  مندی لازم در میان 
سه بخش تولید کننده، دولت و مردم 
به عنوان مصرف کننده وجود ندارد.

وی ادامــه داد: بنابــر این باید 
دلایل این نارضایتی ها را احصا و برای 

رفع آن ها چاره اندیشی کرد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با 
اشاره به اینکه دولت سالانه بالغ بر 
11 هزار میلیارد تومان هزینه گندم 
مورد نیاز آرد خبازی کشور را تامین 
و پرداخت می کنــد، اضافه کرد: به 

طــور میانگین ســالانه حدود 8/5 
میلیون تــن گندم برای تامین 7/5 
میلیون تن آرد نانوایی های کشور نیاز 
داریم که این میزان گندم از طریق 
خرید داخلی و یا در صورت کسری 
از طریــق واردات و خرید خارجی 
توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران 

تامین می شود.
علی رغــم  افــزود:  قنبــری 
قیمت گذاری مناسب خرید تضمینی  
گندم، کشــاورزان بــه دلیل عدم 
تناســب قیمت اعلام شده با هزینه 
تمام شده محصولات خود، از قیمت 

خرید تضمینی غالبا ناراضی هستند 
که به نظر می رسد مهمترین مشکل 
این بخش، نه قیمت تضمینی؛ بلکه 
هزینه هــای تولید اســت که باید 
راه های کاهش قیمت تمام شــده 
و هزینه هــای تولید را بررســی و 

عملیاتی کرد.
مدیرعامــل شــرکت بازرگانی 
دولتی ایــران در خصوص ظرفیت 
تولید آرد کشور اظهار داشت: 355 
کارخانه آردسازی با ظرفیت تولید 
20 میلیون تن آرد در کشــور فعال 
هســتند که در حال حاضر کمتر از 
50 درصد ظرفیت موجود آن ها مورد 

استفاده قرار می گیرد.
معــاون وزیر جهاد کشــاورزی 
اظهار داشــت: اگر برای آردسازان 
زمینه و امکانات لازم فراهم شــود، 
توانایی به کارگیری 100 درصدی 
ظرفیــت تولیدی خود را دارند و ما 
از ایــن جهت به صرفــه اقتصادی، 
ســودآوری، اشــتغالزایی و کاهش 
قیمت تمام شــده محصول دست 

پیدا خواهیم کرد.

قنبری بــر لزوم ارتقای کیفیت 
نان کشور تاکید کرد و گفت: آخرین 
آمارها نشــان می دهــد حدود 9/3 
میلیون تن نان ســالانه در کشــور 
مصرف می شود و علی رغم اقدامات 
مهمــی که در زمینه افزایش کیفی 
نان تولیدی صورت گرفته اســت، 
در شــرایطی فعلی از این مقدار نان 
تولیدی، حــدود 10 درصد به دور 
ریز و ضایعات تبدیل می شود، ضمن 
اینکه هدر رفت ســرمایه های ملی 
از محل ضایعــات نان حدود 2هزار 

میلیارد تومان است.
وی پیشنهاد کرد برای جلوگیری 
از ضایعــات نان عــلاوه بر اصلاح 
ســاختار تولید و مصــرف نان هم 

آزاد شود.
گفتنی است دولت روحانی طی 
2 سال اخیر چند بار به بهانه افزایش 
کیفیت نان قیمت این قوت لایموت 
را گــران کرده و به نظر می رســد 
حرف های اخیر معاون حجتی خیز 
جدیــد دولت بــرای گرانی مجدد 

نان است.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

قیمتمسکنتاپایانسالافزایشپیدانمیکند

در حالی که به گفته مســئولان وزارت 
جهاد کشاورزی از ابتدای امسال واردات برنج 
همچنان ممنوع بوده و تاکنون مجوزی برای 
آن صادر نشــده در مهر امسال بیش از یک 
میلیون تن برنج به کشور وارد شد تا مجموع 
برنج های وارداتی در ســال جاری به حدود 

1/5میلیون تن برسد.
البته معــاون وزیر جهاد کشــاورزی از صدور 
مجوز تا سقف 600 هزار تن برای واردات برنج در 
آینده خبر داده که به نظر می رســد دلخوشی های 
صادرکنندگان هندی برنج محقق شده است؛ چرا 
که آنها حتی زودتر از آنکه مجوزی برایشان صادر 
شود توانســتند بازاری برای برنج بی کیفیت خود 

پیدا کنند.
به گزارش ایسنا، امســال بالغ بر یک میلیون 
و 800 هزار تن برنج در کشــور تولید شــد که با 
توجه به واردات حدود 400 هزار تنی آن در نیمه 
اول امســال که از محل ثبت سفارش های گذشته 
صورت گرفته بود و همچنین باتوجه به حجم عظیم 
واردات این محصول طی سال های گذشته، به نظر 
می رسید امسال مجوزی برای واردات این محصول 
صادر نشود و شاهد واردات انبوه و بیش از حد این 

محصول نباشیم.
اما در حالی که مسئولان وزارت جهاد کشاورزی 
همواره بر  ادامــه ممنوعیت واردات برنج و مجوز 
ندادن به واردکنندگان اصرار دارند، اتفاقی عجیب در 
مهر امسال رخ دادکه به نظر می رسد واردکنندگان 
توانستند زودتر از موعد و بیشتر از مجوز، دست به 

واردات آن هم در یک ماه بزنند.
چرا که در مهرماه یک میلیون و 94 هزار و 500 
تن برنج به کشور وارد شد و مجموع واردات هفت 

ماهه امسال به یک میلیون و 490 هزار و 300 تن 
رســید  که از نظر وزنی 99/44 درصد افزایش و از 
نظر ارزشی 52 درصد کاهش را نسبت به هفت ماهه 
سال گذشته نشان می دهد. همچنین یک میلیون 
و 385 هزار تن از برنج های وارداتی از کشــور هند 

بوده است.
جالب تر این که متوسط قیمت هر کیلوگرم برنج 
وارداتی در شش ماهه امسال حدود یک دلار بوده 
که در هفت ماهه امسال به حدود 0/3 دلار رسیده 
است و مشخص نیست این واردات میلیونی یک شبه 

برنج با چه کیفیت و قیمتی صورت گرفته است.
البته پیش از این عباس کشــاورز- معاون وزیر 
جهاد کشاورزی در امور زراعت- در این باره گفته 
بــود ممنوعیت واردات برنج همچنان ادامه دارد و 
هیچ قولی از این بابت به طرف  های هندی یا دیگر 
صادرکنندگان برنج به ایــران نداده ایم. وی افزود: 
واردات انجام شــده طی ماه های اخیر براســاس 
ثبت ســفارش های صورت گرفته از سال گذشته 

بوده است.
شــاید با توجه به روند کاهشی واردات برنج در 
شــش ماهه امســال و واردات تدریجی و کم این 
محصول، اســتدلال وزارت جهاد کشاورزی مبنی 
بر این که مجوزی به واردات برنج ندادند و واردات 
انجام شــده مربوط به ثبت سفارش های گذشته 
بوده اســت قابل قبول باشــد، اما حالا که بیش از 
یک میلیون تن در یک ماه به کشــور وارد شــده 
اســت دیگر نمی توان پذیرفت که این واردات نیز 
از طریق ثبت ســفارش های گذشته بوده باشد و 
مســئولان وزارت جهاد کشاورزی باید پیگیر این 
مســئله باشند که چگونه و با کدام مجوز این همه 

برنج به کشور وارد شده است.

حجت الاسلام سیدهادی علوی طلبه 
جوان بندرگزی در ابتــکاری جالب در 
پشــت بام منزل خــود کارگاه پرورش 

شترمرغ راه اندازی کرده است.
به گزارش فارس، سیدهادی علوی که در 
زمینــه دینی و اقتصادی فعالیت دارد، معتقد 
است از هر فضایی می توان برای اشتغال زایی 

استفاده کرد.
با توجه به اینکه مــدت زیادی  نمی گذرد 
که به این کار رو آورده با خرید یک دســتگاه 
جوجه کشــی و چندین تخم شترمرغ، کارگاه 
کوچکی در پشت بام منزلش ایجاد کرد که در 

حال حاضر بیش از 20 جوجه شترمرغ دارد.
سیدهادی علوی از علت رو آوردنش به این 
عرصه گفت: با توجه به بحث اقتصاد مقاومتی، 
پرورش شترمرغ را پس از تحقیق و بررسی به 
علت اینکه بازده  بالایی نسبت به گاو، گوسفند و 
دیگر پرندگان و حیوانات و همچنین سازگاری 

سریع نسبت به محیط دارد، انتخاب کردم.
این طلبه جوان افــزود: بنده این پروژه را 
بــدون حمایت از هیچ ارگانــی و با هزینه ای 
حدود 30 میلیون تومان شــروع کرده ام، این 
هزینه را برای خرید دستگاه جوجه کشی، تخم 
شــترمرغ، وسایل و زمینی برای گسترش کار 
خود صرف کرده ام و به امید خدا تا عید نوروز 

به بهره برداری می رسد.
علوی اظهار داشــت: قیمت یک روزه این 
پرنده حــدود 180 هزار تومان، یک ماهه آن 
حــدود 250-300 هزار تومان و هزینه تغذیه 
این حیــوان برای پرواری حــدود 400 هزار 
تومان است که پس از یک سال آماده فروش 
می شــود و قیمت آن بستگی به وزن آن یک 
میلیون و 600 هزار تومان به بالا می رسد، اگر 

هم مشتقات آن از جمله گوشت، روغن، پوست، 
چشم و... به فروش برسانید، سود بیشتری به 

دست می آورید.
وی از خصوصیات این حیوان گفت: شترمرغ 
حیوانی سازگار با محیط است، گوشت شترمرغ 
تنها گوشــت بدون کلسترول است، همچنین 
دارای میزان پایین چربی، ترکیب مناسب آمینو 
اسیدها و درصد بالای آمینواسیدهای اشباع و 
غیراشــباع است و مصرف آن برای افرادی که 
مبتلا به ناراحتی های قلبی، فشــارخون بالا و 
در حال رژیم غذایی هستند پیشنهاد می شود.

علــوی با اشــاره به عــدم حمایت برخی 
مسئولان از فعالیت های اقتصادی جوانان گفت: 
برای گسترش کارم زمین هم تهیه کرده ام ولی 
برای دریافت مجوز پرورش شــترمرغ و تهیه 
کنتور برق به مشــکل برخورده ام، بنده مجوز 
فعالیت دارم، ولی مسئولان جهاد کشاورزی به 
بهانه توجیه اقتصادی نداشتن پرورش شترمرغ 
در اســتان گلستان مجوز پرورش شترمرغ در 
این شهرســتان را نمی دهند، همچنین برای 
برق کشی به زمین مورد نظر اداره برق حدود 
10 میلیون تومان تقاضا کرده است که مانعی 
بزرگ برای من محسوب می شود که سرمایه 

زیادی ندارم.
وی ادامه داد: در حال حاضر با ســه نفر از 
اعضــای خانواده ام برای به ثمر نشســتن این 
طرح مشغول هستیم و با گسترش کار مطمئنا 
افراد بیشتری به طور مستقیم و غیرمستقیم 
در این کار دخیل خواهند شــد، دولت باید از 
افراد و مخصوصا جوانانی که واقعا قصد ایجاد 
شغل و رشد اقتصادی کشور را دارند، حمایت 
ویژه داشــته باشد، چه با کاهش هزینه و چه 

با ایجاد انگیزه.

پرورششترمرغبررویپشتبام
رئیس بارفروشــان سیب زمینی از عملکرد دولت روحانی در 

قبال کشاورزان سیب زمینی کار انتقاد کرد.
مهدی صدقی، در گفت وگو با »نسیم« و در رابطه با اخباری مبنی بر 
امحا کردن سیب زمینی توسط دولت بیان داشت  ما چیزی در این رابطه 
نشــنیدیم، در صورتی که با عوامل و کارکنان تولید و توزیع سیب زمینی 
مرتبط هســتیم و اگر چنین مطلبی صحت داشت حداقل در بین خود 

عوامل هم مطرح می شد.
وی با بیان این مطلب که دولت هیچگونه خریدی از ما نداشته است، 
گفت: چال کردن و امحا کردن سیب زمینی شایعه ای است که اگر صحت 

داشت خود ما اولین کسانی بودیم که باید از آن مطلع می شدیم.
صدقی تأکید کرد: متأســفانه امسال تولید سیب زمینی 3 تا 4 برابر 
میزان مورد نیاز کشــور بوده و کیفیت مطلوبی هم نداشته است بنابراین 
چنانچه دولت برای صادرات آن اقدام نکند تمامی کشاورزان این محصول 

متحمل ضرر شده و زمین گیر خواهند شد.
وی افــزود: باید فکری برای تنظیم بازار این محصول کرد، زمانی آن 
قدر تولید کم اســت که قیمت بالا می رود و کمبود وجود دارد و زمانی 
آنچنان تولید فراوان است که مانند حالا با کیلویی 350 نهایتاً 500 تومان 

خریده می شود که هزینه کشاورز هم جبران نخواهد شد.
صدقی اظهار داشت: قیمت واقعی سیب زمینی زیر 1000 تومان نباید 
باشد، اما متأسفانه هیچ حمایتی در این رابطه از کشاورزان صورت نمی گیرد.

وی تصریــح کرد: صادرات صورت نمی گیــرد از طرفی کارخانه های 
چیپس نیز مصرف ســالانه خود را خریداری کرده و ظرفیتشان تکمیل 

است بنابراین در چنین شرایطی بار بر روی دست کشاورز خواهد ماند.

یک مسئول:
هیچ حمایتی از سیب زمینی کاران 

صورت نمی گیرد

در ادامه بی توجهی دولت 
به بازار سرمایه، شاخص بورس 
باز هم به کانال 62هزار واحدی 

سقوط کرد.
به گزارش تســنیم؛ در پایان 
معاملات دیروز بازار سرمایه داد 
و ستد 356 میلیون سهم و حق 
تقدم به ارزش 70 میلیارد تومان 
در 28 هزار نوبت به ثبت رسید 
و شــاخص بورس بــا افت 142 
واحدی تا ارتفاع 62 هزار و 871 

واحد عقب نشینی کرد.
بیشــترین اثر منفی بر افت 
شاخص بورس نیز در روز گذشته 
توسط نمادهای معاملاتی همراه، 
تاپیکــو و وبملت رقم خورد و در 

مقابل برخی نمادها مثل شیراز 
و فملی با رشد خود مانع ریزش 
بیشتر دماسنج بازار سهام شدند.

در بازارهــای فرابورس ایران 
نیز با جابجایی 146 میلیون ورقه 
به ارزش 133 میلیارد تومان در 
12 هزار نوبت، آیفکس به رشد 
ناچیز 0/6 واحدی قناعت کرد و 
در ارتفاع 702 واحد متوقف شد.
به باور کارشناســان بورسی؛ 
در شــرایط کنونی قیمت سهام 
شرکتها برای خرید بسیار ارزنده 
است اما سهامداران اعتمادی به 
سیاستهای اقتصادی دولت ندارند 
و گویا دولتی ها نیز در حال حاضر 
توجهی بــه بورس ندارند و همه 

این عوامل موجب شــده است تا 
بازار سرمایه کشور به حال خود 

رها شود.
در همین حال علی احمدی؛ 
کارشــناس بازار سرمایه با اشاره 
به وضعیت رکودی حاکم بر بازار 
ســرمایه گفت: برای برون رفت 
از وضعیــت فعلی بورس باید در 
میــان و بلندمدت منتظر بهبود 

شرایط بود.
این کارشــناس بازار سرمایه 
در خصوص عوامل تأثیرگذار در 
رکود بورس اذعان داشــت: سود 
بالای بانکی، افت جهانی قیمت 
نفت و نامناســب بودن وضعیت 
بازارهای جهانــی برخی کالاها، 

موجب پایین آمدن حجم و ارزش 
معاملات در بورس شده و کمبود 
نقدینگی نیز رکود بازار سرمایه را 

طولانی مدت کرده است.
احمــدی ادامــه داد: دولتی 
بودن اقتصاد نیــز یکی دیگر از 
موانع رشد بنگاهها و بازار سرمایه 
در کشور است که مکانیزم عرضه 
و تقاضا و نیز رقابتی شدن تولید 
در کشور را تحت تأثیر خود قرار 

داده است.
وی گفت: اتخاذ سیاست های 
انقباضی پولی و مالی توسط دولت 
یازدهم با هدف کنترل تورم هم 
یکی از دلایلی اســت که رکود 
اقتصادی در کشور را طولانی و نیز 

ادامه دار کرده است که بنگاهها و 
نیز بازار سرمایه از این آسیب در 

امان نمانده اند.
این کارشــناس بازار سرمایه 
در خصوص وضعیت بازار سرمایه 
در ســال 95 نیز اظهار داشت: 
اگر رونــد کنونی ادامه پیدا کند 
انتظار بهبود و رشــد  نمی توان 
جهشــی بازار ســرمایه در سال 
آینده را داشت مگر این که اتفاق 
خاصی در اقتصاد کشــور بیفتد 
و مسایلی چون رکود اقتصادی، 
کاهــش قیمت جهانــی نفت و 
برخی کالا و نیز تصمیمات دولت 
در خصوص خوراک پتروشیمی و 

بهره مالکانه معادن روشن شود.

عقبنشینیشاخصبورسبهکانال62هزارواحدی
مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تاکید کرد: سوخت 

هیچ شرکت هواپیمایی قطع نشده است.
به گزارش فارس، محمدرضا مظلوم با اشاره به اینکه وظیفه شرکت ملی پخش 
تأمین سوخت به همه بخش ها از جمله شرکت های هواپیمایی است، گفت: هیچ 
مشــکلی برای تأمین سوخت شرکت های هواپیمایی وجود ندارد و تنها مشکل 

موجود مسائل مالی است.
وی ادامه داد: تاکنون بسیاری از شرکت های هواپیمایی به شرکت ملی پخش 

مراجعه کرده و به صورت اعتباری فرآورده مورد نیاز خود را خریداری می کنند.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه دو شرکت هواپیمایی آسمان و ایران ایرتور 
تاکنون به ما مراجعه نکرده و بدهی خود را تعیین تکلیف نکرده اند، تصریح کرد: 
بر این اساس فروش سوخت به این دو شرکت به صورت نقدی صورت می گیرد. 
به همین دلیل در برخی از فرودگاه های کشــور محدودیتی برای تأمین سوخت 

این دو شرکت هواپیمایی ایجاد شده است.
مظلوم با تأکید بر اینکه سوخت هیچ شرکت هواپیمایی قطع نشده است، گفت: 
در حال حاضر شرکت هواپیمایی آسمان 265 میلیارد تومان و شرکت هواپیمایی 
ایران ایرتور 60 میلیاردتومان به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی بدهکار است.

این مقام مسئول با اشاره به اینکه شرکت ماهان در توافق قبلی سوخت خود را 
به طور اعتباری دریافت می کند، گفت: شرکت های هواپیمایی آسمان و ایران ایرتور 
هر چه سریع تر مراجعه کرده و ضمانت نامه لازم را بگذارند تا بتوانیم سوخت مورد 
نیاز این دو شرکت را هم تأمین کنیم. وی ادامه داد: در فرودگاه امام خمینی)ره( 
ذخیره سوخت کافی وجود دارد و مشکلی بابت عدم سوخت رسانی به شرکت های 

هواپیمایی در این فرودگاه و فرودگاه مهرآباد گزارش نشده است.
وی اظهار کرد: روزانه به طور میانگین 3 میلیون لیتر سوخت به شرکت های 
هواپیمایی داده می شــود و دوباره تأکید می کنم که در هیچ یک از فرودگاه های 

تهران مشکلی برای سوخت رسانی به شرکت های هواپیمایی نیست.
مظلوم در پاسخ به این پرسش درباره اختلاف نظر در مورد بدهی ایرلاین ها 
گفت: رقم بدهی شرکت های هواپیمایی بر اساس مصوبه شورای اقتصاد دریافت 

می شود و ما موظف نیستیم این رقم را بیش از مصوبه تعیین کنیم.

مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش:
سوخت هیچ شرکت هواپیمایی 

قطع نشده است

سرویس اقتصادی-
اقتصادی  چالش  مهم ترین 
دولت در هفته گذشته مربوط به 
پرداخت وام 25 میلیون تومانی 
خرید خودروهای داخلی بود که 
نقدهای  و  تحلیل ها  دستمایه 
و  اقتصادی  کارشناسان  جدی 

اجتماعی قرار گرفت.
 از یــک ســو لیســت طویل 
خلف وعده های دولت در پرداخت 
ایــن وام، از تعداد انگشــتان یک 
دست فراتر رفت. دوره بازپرداخت 
تسهیلات فوق که ابتدا قرار بود 7 
ساله باشد ولی 4 ساله شد، تضمین 
مورد نیاز برای ثبت نام به ارائه چک 
محدود شد، سود بازپرداخت اعلام 
شده 16 درصد بود ولی با احتساب 
سود مرکب، بیش از این رقم برآورد 
می شود، همچنین معافیت مالیاتی 
که بعدا ذیل عنوان مالیات بر ارزش 
افزوده در این طرح گنجانده شــد 
از جملــه بدقولی هایــی بود که از 
ســوی مجریان این طرح به مردم 
تحمیل شد. در پایان هم در حالی 
که قرار بود سقف تعداد ثبت نام ها 
نامحدود و زمــان ثبت نام 6 ماهه 
باشــد، نام نویسی تنها با گذشت 6 
روز در ســقف 110 هزار دستگاه 

متوقف شد.
امــا آنچه بیــش از هــر نقد 
دیگری بین مردم مطرح شد، نحوه 
اولویت بندی مسائل جامعه از جمله 
مشکلات اشتغال، مسکن و ازدواج، 

از ســوی دولت بود، به طوری که 
واکنش های زیادی در میان اقشار 
ضعیف اقتصــادی به ویژه جوانانی 
که مشــکلاتی اساسی تر از خودرو 
داشــتند را در پی داشت. جوانانی 
که در شــرایط موجــود و بیکاری 
ناشی از رکود شدید اقتصادی، وام 
25 میلیون تومانی خودرو را با وام 
3 میلیون تومانی ازدواج مقایســه 
می کنند)!( و جز ســرخوردگی به 

نتیجه دیگری نمی رسند.
تدویــن و اجرای ضربتی طرح 
تســهیلات خودرو که بخشــی از 
طرح هیجانی دولت روحانی برای 
خروج از رکود محســوب می شود، 
نشــان داد اولاً دولت چنان که در 
رسانه ها اعلام می کند برای اجرای 
برنامه های اقتصــادی در تنگنای 
مالی قرار ندارد و ثانیاً هدایت منابع 
مالی به حوزه های خاص، بیش از 
آنکه براساس نیازسنجی و اهمیت 
اقتصادی و اجتماعی باشد، براساس 
مکانیزم توزیع رانت و میزان نفوذ 
صاحبان منافع در بدنه دولت است.

حل مشکل ازدواج
 با 3 میلیون تومان!

یکی از مشکلاتی که به محض 
ارائه تسهیلات خودرو از سوی مردم 
به ویژه جوانان در جامعه و بیش از 
آن در فضای مجازی مطرح شــد، 
برخــورد دوگانه دولت در مواجهه 
با تســهیلات ازدواج بود. پیش از 
این هم در تیرماه امسال 12 نفر از 

نمایندگان مردم در نامه ای به حسن 
روحانی خواستار توجه جدی تر به 
وام ازدواج و افزایش سقف تسهیلات 

به 10 میلیون تومان شدند.
بنا بر اظهار ایــن نمایندگان، 
تعداد ازدواج در کشــور طبق آمار 
ثبــت احوال از حــدود 900 هزار 
ازدواج در سال 89 در روند نزولی 
به حدود 720 هزار ازدواج در سال 
93 کاهش یافته است. این مسئله 
در حالــی اتفاق افتــاده که تراکم 
جمعیت کشــور به ســن ازدواج 
رســیده و در حــال حاضر حدود 
12میلیون جوان در ســن ازدواج 
در کشور داریم که 4 میلیون آن ها 
بالای 28 سال سن دارند، بنابراین 
ضروری است که چاره اندیشی برای 
این معضــل در اولویت کار دولت 
محترم قــرار گیرد چرا که کاهش 
ازدواج و افزایش تجرد آثار جبران 
ناپذیری بر فرهنگ و اخلاق جامعه 

خواهد داشت.
از موانــع بــزرگ دیگر که در 
این زمینه در مسیر جوانان وجود 
دارد نیاز به سرمایه اولیه است، در 
شرایط کنونی یک جوان برای اجاره 
مسکن کوچک و برگزاری مراسم و 
تهیه لوازم ازدواج و یک دختر برای 
تهیه جهیزیــه هر کدام به حداقل 
20 میلیون تومان ســرمایه اولیه 
نیاز دارند که رقم بالایی اســت و 
از عهده جوانان خارج است، با این 
وجود تنها سیاســت کشور در این 

زمینه وام 3 میلیون تومانی ازدواج 
است که طی سال ها ی اخیر با وجود 
تورم بالا تغییری نداشته و عملا اثر 
خود را در موضوع ازدواج از دست 

داده است.
علاوه بــر نمایندگان مجلس، 
مراکــز مطالعاتی دیگــری نیز در 
ماه های گذشــته ایــن موضوع را 
پیگیــری کردنــد اما متأســفانه 
قانع کننده ای  پاســخ های  تاکنون 
از ســوی مســئولان اعلام نشده 
است. از جمله، در شهریورماه سال 
جــاری و در پی اظهارات مدیرکل 
اعتبارات بانک مرکزی درباره منابع 
قرض الحســنه مردم که در اختیار 
بانک ها قرار دارد و نحوه تخصیص 
ایــن منابع به تســهیلات ازدواج 
و ســایر مصارف، مرکــز مطالعات 
اقتصادی بسیج دانشجویی دانشگاه 
علم و صنعــت در نامه ای به بانک 
مرکزی، خواستار انتشار آمار منابع 
و مصارف قرض الحســنه در نظام 
بانکی شــد که در مهرمــاه بانک 
مرکزی بخشــی از آمار خواســته 
شده را ارائه کرد. بررسی این آمار 
با آنکه بســیار مختصــر و ناکافی 
بود، در کنار مطالبی که در رفت و 
برگشت نامه ها میان بانک مرکزی 
و این مرکز مطالعاتی مطرح شــد 
ســوءتخصیص  از  دیگری  زوایای 
منابع قرض الحسنه و نوع نگاه دولت 
و نظام بانکی بــه مقوله ازدواج را 

آشکار می کند.

خودداری از ارائه آمار 
قرض الحسنه

بانــک  اعتبــارات  مدیــرکل 
مرکزی اواخر مــرداد در اظهاراتی 
با بیان اینکه کل مانده تســهیلات 
قرض الحســنه بانک هــا در پایان 
خردادماه امسال 327 هزار میلیارد 
ریال بوده است، گفته بود: بانک ها 
تا پایان خردادماه امســال معادل 
106 درصد منابع قرض الحســنه، 
تســهیلات قرض الحسنه پرداخت 

کرده اند.)!(
ســید علی اصغــر  میرمحمد 
صادقــی در خصوص این شــائبه 
کــه بانک ها بخش عمــده منابع 
قرض الحســنه را به کارکنان خود 
تســهیلات پرداخت می کنند هم 
اظهار داشــت: ما به بانک ها تاکید 
کردیم )!( که باید به کارکنان خود 
از منابــع داخلی و غیرســپرده ای 
تســهیلات قرض الحسنه پرداخت 
کنند که در حال حاضر بســیاری 
از بانک ها از همین منابع داخلی و 
غیرقرض الحسنه ای به کارکنان خود 

تسهیلات می پردازند.
در پــی ایــن صحبت ها مرکز 
مطالعات اقتصادی از بانک مرکزی 
درخواســت کــرد آمــار تجهیز و 
تخصیــص منابع قرض الحســنه، 
از جمله ســهم هر یک از بانک ها 
قرض الحســنه  ســپرده های  از 
پس انــداز و جاری و تســهیلات 
قرض الحســنه، مانده تســهیلات 

نظام بانکی در ردیف های مختلف 
تســهیلات قرض الحسنه به همراه 
مانده تسهیلات هر بانک به صورت 
مجزا، مانده تسهیلات قرض الحسنه 
اعطایی هر بانک به کارکنان خود 
از سپرده های قرض الحسنه مردم در 
هر یک از ردیف ها و مانده تسهیلات 
قرض الحسنه در وام ازدواج جوانان 
را به صورت مجزا منتشر کند. بانک 
مرکزی بعدا در نامه ای که به مرکز 
مطالعات نوشــت بخش اندکی از 
آمار را منتشر کرد ولی البته قسمت 
اعظم آمار درخواست شده در نامه  

این بانک ذکر نشد!
با این حال با توجه به اطلاعات 
موجــود در نامه بانــک مرکزی و 
محاسبات صورت گرفته )با در نظر 
گرفتــن بازپرداخت بیش از ســه 
ســال بعضی موارد قرض الحسنه(، 
تنها محل مصــرف حدود 15هزار 
میلیارد تومان از منابع قرض الحسنه 
در آماری که توسط بانک مرکزی 

ارائه شده، مشخص گردید.
این در حالی اســت که مانده 
تسهیلات قرض الحسنه طبق آمار 
ارائه شده توسط بانک مرکزی در 
پایان ســال 1393 برابر 32 هزار 
میلیارد تومان است. لذا جای سوال 
وجود دارد که 17 هــزار میلیارد 
تومــانِ باقی مانده کــه به صورت 
تســهیلات قرض الحســنه توسط 
بانک ها پرداخت شده است، در چه 
ردیف هایی و توسط چه بانک هایی 

به مصرف رسیده است؟
خلع ید حاکمیت از نظارت

 بر عملکرد بانک ها
در بخــش دیگــری از نامــه 
مدیرکل بانــک مرکزی به منظور 
رفع تکلیف بانــک مرکزی از ارائه 
تســهیلات ازدواج آمده است: »بر 
اســاس اصل 44 قانون اساســی 
مبنی بر حمایت از خصوصی سازی 
و عدم تصدی گری دولت، 4 بانک 
بزرگ تجــاری )صــادرات ایران، 
تجارت، ملت و رفاه کارگران( که در 
سال های اخیر عامل اجرای تکلیف 
فوق بوده اند خصوصی شــده اند و 
ایجاد تکلیف به بانک های یاد شده 
)و همچنین منابع قرض الحســنه 
سایر بانک های غیردولتی( با اصل 

موصوف مغایرت دارد.«
در مورد پاســخ اعلام شــده 
این ســوال ایجاد می شــود که در 
کجای دنیا، بانک ها امکان دریافت 
سپرده با نرخ صفر درصد به صورت 
در  استفاده  قرض الحســنه جهت 
مصارف قرض الحســنه را دارند اما 
حاکمیت نمی تواند برای مصارف آن 
تعیین تکلیف کند؟! وقتی بانک ها 
مجاز به دریافت سپرده های قرض 
الحســنه جهت اعطای تسهیلات 
قرض الحسنه به همه اقشار هستند، 
آیــا حاکمیت و بانــک مرکزی به 
عنــوان نماینده مــردم حق ندارد 
جهت احقاق حقــوق ملت، برای 
نحوه مصرف این سپرده ها تعیین 

تکلیف کند؟
متأسفانه نحوه آماردهی بانک 
مرکــزی در نامــه مذکور نشــان 
می دهــد که این نهــاد حاکمیتی 
به عنوان سیاستگذار حوزه بانکی 
کشور، حتی به آمار این سپرده ها در 
بانک های مختلف به ویژه بانک های 
خصوصی هم دسترسی ندارد، چه 
برســد به آنکه بتواند بر آن نظارت 

لازم را داشته باشد.
سوداندوزی بانک ها 
از منابع قرض الحسنه

در قســمتی دیگــر از نامه در 
پاســخ به پیشنهاد مرکز مطالعات 
مبنــی بــر اعطــای تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج از محل بخشی 
از سپرده های قرض الحسنه جاری 
کــه با نرخ صفر از مــردم دریافت 
شده و مانده آن در نظام بانکی در 
پایان سال 1393 بیش از 70 هزار 
میلیارد تومان اســت، آمده است: 
»در خصوص درخواســت اعطای 
تســهیلات قرض الحسنه از محل 
منابع قرض الحسنه جاری، از آنجا 
که منابع قرض الحسنه جزو منابع 
بانک محســوب شده )وفق ماده 4 
آیین نامه اجرایــی قانون عملیات 
بانکی بــدون ربا( و بــا عنایت به 
رسوب ناپایدار منابع قرض الحسنه 
جاری، امکان تکلیف و تخصیص این 
منابع برای مصارف قرض الحســنه 

امکان پذیر نیست.«
در خصوص ادعــای »ناپایدار 

بودن رســوب منابع قرض الحسنه 
بایــد گفــت کــه در  جــاری« 
این صورت از این منابع نباید برای 
پرداخت هیچ گونه تســهیلات و یا 
ســرمایه گذاری توســط بانک هم 
استفاده شود؛ در حالی که در حال 
حاضر همه بانک ها بخش عمده این 
منابع را صرف پرداخت تسهیلات 
و یا ســرمایه گذاری می کنند و از 
این محل سودهای کلانی برایشان 

حاصل می شود!
به نظر می رســد رانت موجود 
در اخذ ســپرده های جاری که در 
انحصار بانک ها قرار گرفته اســت 
یکــی از مهم تریــن دلایل تمایل 
اشــخاص و نهادهای مختلف برای 
تاســیس بانک در کشور است که 
ضروری است هرچه زودتر توسط 
برای آن چاره اندیشــی  حاکمیت 

شود.
از آنجایی کــه در توجیه این 
اقدام بانک هــا به ماده 4 آیین نامه 
اجرایی قانون عملیات بانکی بدون 
ربا اشاره شــده، ضروری است که 
این آیین نامه توسط بانک مرکزی 
و شورای پول و اعتبار مورد بازبینی 
و اصــلاح قــرار گیرد تــا حداقل 
بخشــی از ایــن رانت بــزرگ در 
اختیــار صاحبــان آن یعنی مردم 
به صورت قرض الحسنه قرار گیرد. 
البته ضروری است که نمایندگان 
محترم مردم در مجلس شــورای 
اسلامی نیز در اصلاح قانون عملیات 

بانکی بدون ربا این مســئله را در 
دستور کار قرار دهند.

گفتنی است سهم مانده منابع 
درگیر در وام قرض الحسنه ازدواج، 
از حدود 35 هــزار میلیارد تومان 
و  سپرده قرض الحســنه پس انداز 
70 هــزار میلیارد تومان ســپرده 
قرض الحسنه جاری، تنها 6/5هزار 
میلیارد تومان اســت که نشــان 
می دهد ازدواج جوانان، برای بانک 
مرکزی اهمیت به مراتب کمتری 
از کارکنان بانک ها و سایر مصارف 

قرض الحسنه دارد.
مردم با مشــاهده اصرار دولت 
برای ارائه تســهیلات 25 میلیون 
تومانــی خودرو که به امتیاز دولت 
به مردم برای خالی کردن انبارهای 
خودروســازان می مانــد، آنها را از 
ناامید  حل مشکلات اساسی خود 
خواهد کرد. نامــه ای که -پس از 
ارائه وام خودرو- از زبان یک جوان 
ایرانی خطاب به رئیس جمهور این 
روزها در فضای مجازی دســت به 
دســت می چرخد بیش از هر چیز 
نشان دهنده عمق این فاجعه است: 
»به نظر من اگر یک جوان ماشین 
نداشته باشــد می تواند از وسایل 
نقلیه عمومی استفاده کند ولی اگر 
زن نداشته باشد نمی تواند از زنان 
... اســتفاده کند چون گناه است. 
به جای اینکــه وام خودرو بدهید 
وام ازدواج بدهیــد تــا من بتوانم 

ازدواج کنم.«

گزارش خبری کیهان

وام خودرو یا ازدواج ،کدام واجب تر بود؟!

فقط در یک ماه صورت گرفت

وارداتبیشازیکمیلیونتنبرنجبهکشور
علیرغمممنوعیت

معاون حجتی:

دولتقیمتنانراآزادکند!


